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3. 12. 2023 – Já Hospodin jsem se nezměnil 
 
1. čtení: Iz 2, 1-5 
 
Píseň: NEZ781 – Jednou budem dál  
   
Základ kázání: Mal 3, 6-12  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 
k čemu jsou na světě církve? Co je cílem existence církevních 

institucí? K čemu je tu Českobratrská církev evangelická? Jaké dobro 
přinášejí naše sbory světu kolem? Kdo blahořečí naší církvi a touží 
po ní? 

A za jakým cílem vybíráme v církvi peníze? Za jakým cílem 
konáme každou neděli sbírky? Proč máme salár – v doporučované 
výši pěti procent – když i Bible opakovaně hovoří o desátku? 

Konáme sbírky, aby mohl fungovat náš sbor – naše církev? 
Abychom si zaplatili plyn a elektřinu a opravy a faráře…? Nakonec 
jsou to přece naše peníze, tak je jen logické, že budou sloužit nám, 
ne?! 

Stejně uvažovali i mnozí jiní v dějinách i Hospodinových 
náboženství. Také v době Malachiášově. Proč by přece přinášeli Bohu 
úplné desátky? Vždyť se toho velká část spálila – a z toho očividně 
nikdo nic neměl! A pokud šlo o peněžité oběti a dary, tak z toho byl 
jen financován chrám a kněží a jejich kult – „který bychom nemuseli 
financovat, kdyby tu vůbec nebyl.“ „Víte, kolik peněz by nám pak 
zbylo?“ 

A tak samozřejmě „šmelili“ své oběti i finanční dary a desátky 
už starozákonní Israelci. Nejde o žádné novum současnosti nebo 
„saláru.“ 

Ale Hospodin na tuto očividnou ekonomickou logiku odpovídal 
skrze Malachiáše stejně jako v ostatních prorocích i Kristu: Dokud 
budete okrádat Hospodina, svého Stvořitele, Vykupitele, Zachránce a 
Otce, tak se podle toho bude Hospodin chovat k vám. Právě proto, že 
velká část oběti byla zdánlivě „neprakticky“ spálena. A co zbylo, to 
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měli kněží k jídlu. A většina „desátků“ byla ze zemědělských plodin 
nebo zvěře, nikoli peněz. 

A protože Hospodin Bůh je „šmelen“ na obětech dodnes, vidíme 
stejné, jako říkal Malachiáš před dvěma a půl tisíci lety: Těžko 
pohledat stát, který je potravinově soběstačný – zejm. mezi těmi 
„vyspělými.“ Stovky milionů lidí nemá dostatek potravy po celém 
světě. I v Čechách závisejí stovky až tisíce lidí na potravinových 
bankách a jiných milodarech. 

Tak se Hospodinova nabídka zdá být směšnou: Když mě, 
Hospodina Boha, přestanete okrádat – tedy budete mně odevzdávat 
desátek – stanete se vytouženou zemí. Všechny národy vám budou 

blahořečit! Kterémupak státu nebo národu blahořečí alespoň pár 
desítek jiných národů? Kolik zemí na světě je skutečně „vytouženou 
zemí“ pro ostatní národy? 

A chceme my něco takového? Chceme být vytouženou zemí – 
nebo církví? Chceme být vytouženým sborem? Chceme být 
blahořečeným zástupem svědků Hospodinovy slávy a milosti? 

„Nuže, Jákobe, choďme v Hospodinově světle!“ Odpovídá Izajáš. 
Vlastně stejně jako Malachiáš. A mnozí další. Tak musíme nejprve 
sami vystoupit na Hospodinovu horu. Sami se musíme naučit 
Hospodinovým cestám. Sami musíme nejprve chodit po jeho 
stezkách. Ne po stezkách lidských tradic a zvyků – církevních nebo 
světských – tím méně pak svých vlastních. Nýbrž po stezkách 
Hospodinových. 

Které jsou tak podivné, že i Boží trestání je pro lidské dobro. Že 
Božím trestem je překutí zbraní na zemědělské nástroje. Že Božím 
„trestem“ je vlastnoruční lidské předělání nástrojů výhradně 
určených k zabíjení lidí – na nástroje život zachraňující. Protože na 
nástroje prostředkující potravu. 

Což znamená, že alespoň církve tu nemají být samy pro sebe. Že 
smyslem existence křesťanských společenství není udržet vlastní 
skupinu „naživu.“ Protože smyslem Kristovy Církve je pomoc 

ostatním. I tak paradoxními způsoby, jako jsou celistvé oběti 
Hospodinu Bohu. Zejména pokud bychom rádi, aby už nebyl hlad a 
nedostatek. 

Protože to je biblická logika od prvních kapitol knihy Genesis: 
Jestli bychom rádi, aby se všichni lidé mohli alespoň normálně najíst, 
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pak musíme kus plodin země – a trochu také dílo svých rukou – spálit 

v oběti Hospodinu! Musíme kus výdělku jakoby „vyhodit z okna.“ 
Protože tím dokazujeme, že skutečně věříme, že vše dobré je od 

Hospodina. Že nejde hlavně o výdělek našich rukou, chytrosti a síly. 
Že vše dobré, co jest, stejně už dávno Hospodinu náleží a patří. A tak 
mu jen vracíme, co je jeho. Z Hospodinova milosrdenství navíc jen 
v malé zlomku – 90% Bůh ponechává pro dobro všech. 

A to vše je dobře ověřená praxe. Jak ji dokládá také raná církev: 
Každý má přece rád, když dostává jídlo zadarmo! Proto je Večeře 
Páně „večeří!“ Běhen níž se skutečně večeřelo, tj. hladoví se najedli. 
Proto je eucharistie eucharistií, protože díkčiněním, protože 
vděčností Bohu za jídlo i další Boží milost. 

A tak raná církev uprostřed strašlivých pronásledování rostla 
také proto, že plnila tyto starozákonní texty. Prvotní křesťané chodili 
v Božím světle – ze „svého“ jídla a výdělku rozdávali pravidelně a 

často chudým. Aby se chudí mohli pravidelněji slušně najíst. Protože 
někdo jiný jim dal kus svého žvance. 

Takové společenství je přece nesmírně lákavé dodnes – dává 
zadarmo jídlo potřebným třeba každý týden! Dává nezištné dobro – a 
nežádá zpět! Copak to není Kristovské? To není Božské? Copak 
Kristus nesytil opakovaně zástupy takřka „z ničeho?“ Zatímco české 
evangelictví (ale spolu s ním už jen pouze „husitství“) masivně ubývá, 
ačkoli je i nyní významně podporováno státními penězi. 

Tak proč tu jsme my jakožto sbor a církev – když nám začíná 
nový církevní rok? Jaké dobro přinášejí sbory evangelické církve 
lidem mimo tuto instituci? Kdy naposledy jsme „neřešili hlavně sami 
sebe“ – ať už na úrovni sborové, seniorátní nebo celocírkevní? 

Protože to řešil už Malachiáš i Izaiáš, protože trvale Bůh. Boží 
lid má být jiný v tom, že zde není pro své vlastní dobro. Hospodinovi 
věrní – praotci, proroci, apoštolové i Kristus nežili pro své vlastní 

dobro. Žili opakovaně a znovu pro dobro úplně cizích. Pro dobro i 
těch, kteří je nenáviděli a byli jejich nepřáteli. Od Abrama přes 
Samuele přes Petra a Pavla až po konec světa. 

A tak jestli chceme být „vytouženou zemí“ – jako sbor, církev, 
stát, planeta – pak musíme dávat zadarmo dobro cizím. Musíme Bohu 
obětovat, co mu stejně patří. Ačkoli to vypadá jako „vyhození z okna“ 
– ať už času, peněz, sil nebo jídla. 
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Jestli chceme táhnout národy, nebo alespoň jednotlivce, na horu 
Hospodinovu, sami se na ni musíme drápat. A tak být příkladem 
vlastního nezištného dobra cizím a „nečlenům“ vlastní skupiny. 

Protože o tom jsou přece Vánoce. Ne o našem dávání dárků. Ale 
o Božím daru. O Boží oběti vtělení v nemanželském dítěti pod širým 
nebem. A stejné platí o Velkém pátku. A Velikonoční neděli. A tak o 
každé neděli. A tak o svatodušních svátcích. Protože o každém dni. 
Vše dobré, co jest, je Božím darem pro dobro někoho zcela jiného, než 

je dárce sám! 
Tak opusťme pohanskou pověrčivost, že „si to sami zařídíme 

dobře.“ Že „si to zaplatíme.“ Naopak věřme, že na nezištnou oběť 
času, jídla, peněz, sil, pravdy, spravedlnosti, práva a pomoci cizím 
odpoví sám Bůh stejně. Protože sám právě tak Hospodin jedná vždy. 
Vůči všem. „Navraťte se, a já se navrátím k vám!“ „Já Hospodin jsem 
se nezměnil!“ 

A proto jednou přestanou být zbraně. A jednou přestanou být 
války. A lidé už se nebudou cvičit v boji „muže proti muži.“ Bude už 
„jen“ mír. Bude už jen šálóm – pokoj. A přijdou mnohé národy za 
Hospodinem Bohem. A i ony se stanou vytouženými „zeměmi.“I jim 
budou mnozí blahořečit. 

A velký kus z této finální budoucnosti je možný už nyní. Jak to 
dokazuje také, ale zdaleka nejen, prvotní církev. Která od počátku 
sloužila cizím, nepokřtěným, nečlenům. Protože to samé činil již od 
svého narození Ježíš Kristus – už jako novorozeně. 

Protože stejně jednal ještě před stvořením světa nebeský Otec – 
Hospodin Bůh. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ432 – Aj, čas vzácný přišel 


